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Bejelentő azt kifogásolja, hogy a 

népegészségügyi termékadóról szóló 2011. évi 

CIII. törvényben (a továbbiakban: Neta tv.) és az 

indokolásában kitűzött célok nem valósultak 

meg. Álláspontja szerint, a Neta tv. a 

táplálkozással összefüggő hazai 

népegészségügyi problémák megoldására nem 

bizonyult alkalmasnak, ugyanakkor a hazai 

élelmiszer-feldolgozó szektor számára 

egyértelműen káros következményekkel járt.  

Részletesen kifejtett indokai alapján, kérte a 

jogszabály felülvizsgálatát. 

 

 

lezárt 

 

 

Az ügyben megkeresett Belügyminisztérium a közérdekű bejelentést 

kivizsgálta és megírta, hogy a hazánkban bevezetett népegészségügyi 

termékadó (NETA), szemlélete progresszívnek és modernnek tekinthető, mivel 

világszinten is előremutató módon nem egy-egy egészségkárosító terméket, 

hanem széles körben több termékcsoportot foglal magában. Az egészségtelen 

táplálkozás jelentős mértékben hozzájárul a magyar lakosság rossz egészségi 

állapotának, a nem-fertőző betegségekben szenvedők, a túlsúlyosak és 

elhízottak magas arányának kialakulásához. A rossz étkezési szokások, az 

elhízás, és az ezzel szoros kapcsolatban fellépő krónikus betegségek az 

egyének, a társadalom és a környezet szintjeit érintő komplex problémahalmazt 

jelentenek, így az ellenük való fellépésben is komplex megközelítést, több 

beavatkozási területen történő összehangolt politikák kidolgozását igénylik. 

Önállóan egy beavatkozástól nem várható az egészségügyi mutatók változása. 

Nem szabad figyelmen kívül hagyni, hogy a lakosság egészségi állapota 

jelentős mértékben meghatározza az ország gazdasági teljesítőképességét. Így 

az élelmiszeriparnak kitüntetett szerepe van abban, hogy az egészséges 

táplálkozási ajánlásoknak megfelelő, az egészséges táplálkozás elterjedését 

elősegítő élelmiszerek kerüljenek mindenki asztalára. Ezt a felelősségvállalást 

hangsúlyozták 2011. szeptemberében az ENSZ-közgyűlésén felszólalók is, 

miszerint az életmódért való egyéni felelősség mellett a gazdasági 

társaságoknak sokkal nagyobb felelősséggel kellene viszonyulniuk ahhoz, hogy 

milyen népegészségügyi hatásai vannak az általuk forgalmazott egyes 

cikkeknek, például az alkoholnak, a dohánytermékeknek, a sózott és cukrozott 

élelmiszeripari termékeknek. A fentiek alapján a beadványban javasolt, NETA 

kivezetését népegészségügyi szempontból nem tartja indokoltnak a 

Belügyminisztérium. 

 


